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با اسکن این کیو آرکد گزارشی درباره فروریزش در پایتخت  ببینید.

از امکان تحقق بودجه تا فرش 
قرمز برای سرمایه گذاران

لایحه بودجــه 169همتی شــهرداری تهــران برای 
سال1403 دی ماه به شورای شهر ارائه شد و بررسی این 
لایحه در شورا در حال انجام است. در جلسات آغازینی که در کمیته های تخصصی 
شورای اسلامی شهر برای بررسی لایحه بودجه ســال1403 شهرداری برگزار شد، 
150همت در صحن شورای شهر به تصویب رسید؛ یعنی 135همت، به اضافه 15همت 
به طور ویژه برای حوزه حمل ونقل. ما هفته گذشته در کمیسیون تلفیق روی این عدد 
به عنوان مرجع اولیه به توافق رسیدیم. البته مطالبه شــهرداری بالاتر از این میزان 
است اما نگاه شورا با توجه به  کار تخصصی و فنی ای که انجام داده، 135همت به علاوه 
15همت ویژه برای حوزه حمل ونقل، یعنی در مجموع 150همت است. با این حال، 
بحث های کارشناسی هنوز بین شورا و شهرداری و همچنین بین بخش های مختلف 

شهرداری در این خصوص در جریان است.
اما در حوزه درآمدهای شهرداری چند نکته حائز اهمیت است. با توجه به محدودیت 
منابع مدیریت شــهری و نیازهای گسترده شهر تهران، اســتفاده از سرمایه بخش 
خصوصی و منابع مردم و سرمایه گذاران امری اجتناب ناپذیر است. اساسا هرجایی که 
فعالیت بخش خصوصی دارای مزیت باشد، سرمایه های این بخش بتواند پروژه ای را 
پیش ببرد و برای شهر و شهروندان ارزش افزوده ایجاد کند، اشتباه است شهرداری 
خود در آن زمینه سرمایه گذاری کند. اما واقعیت این است که تجربه 10سال گذشته 
شهرداری در زمینه پروژه های مشارکتی با بخش خصوصی تجربه موفقی نبوده است. 
به این معنا که اختلافات حقوقی و قضایی بی شماری در این پروژه ها داشتیم که بخشی 
از آن همچنان باقی است. بیش از 70پروژه مشارکتی دچار اختلاف و شکایات حقوقی 
شده که البته شهرداری در 2سال گذشته توانســته عمده این مشکلات را با توافق، 
حل و فصل کند؛ به طوری که در بالغ بر 20پروژه مشارکتی مشکلات حقوقی به طور 
کامل حل و فصل شده است اما همچنان فضای ناامنی در امر سرمایه گذاری وجود دارد و 
لازم است مدیریت شهری فرصت های سرمایه گذاری را بهتر برای سرمایه گذاران تبیین 
کند. از کارهایی که لازم است انجام شود این است که شکل قراردادها اصلاح شود تا 
سرمایه گذار اطمینان و آرامش خاطر داشته باشد. ما بعضا با این عارضه مواجهیم که 
قبل از محرز شدن مالکیت شهرداری بر یک زمین، پروژه مشارکتی در آن ملک تعریف 
می شود و پروژه بعد از آغاز، معارض و مدعی پیدا می کند و سرمایه گذار بخش خصوصی 
با مشکلات حقوقی مواجه می شود. مشکل دیگر این است که در برخی موارد تضامین 
لازم از سرمایه گذار اخذ نمی شود، سرمایه گذار بخش خصوصی پروژه را شروع می کند 
اما در اواسط کار، آن را به غیر واگذار می کند و به سرانجام نمی رساند. اهلیت و توان مالی 
و تخصص سرمایه گذار نیز از موارد بسیار مهمی است که باید در قراردادهای مشارکتی 
مورد توجه قرار گیرد. طی 2ســال گذشته با توفیقی که شــهرداری در حل و فصل 
مشکلات حقوقی قراردادهای گذشته داشته چند پروژه بزرگ سرمایه گذاری با بخش 
خصوصی از سوی شهرداری پیش بینی شده که احداث 2مجموعه بزرگ شهربازی 
ازجمله آنهاســت. در این زمینه و همچنین درباره دیگر پروژه های سرمایه گذاری 

مشترک با بخش خصوصی، باید در سال1403 کارهای جدی تری انجام شود.
موضوع دیگری که باید مورد توجه قرار گیرد، مولدسازی اموال شهرداری است. در 
زمینه مولدسازی، شهرداری باید از خام فروشی جلوگیری کند. اگر واقعا زمینی فاقد 
کاربری لازم برای مدیریت شهری است، باید این زمین ها تغییر کاربری پیدا کند و در 
کمیسیون ماده 5 با رعایت صرفه و مصالح عمومی شهر بارگذاری های جدید انجام شود. 
شاید لازم باشد در کمیسیون ماده5 پهنه و کاربری زمینی تغییر پیدا کند تا امکان 
تعریف یک مجتمع خدماتی یا پارکینگ طبقاتی در آن نقطه فراهم شود. به هر صورت، 
لازم است مدیریت شهری از خام فروشی زمین هایی که دارد، جلوگیری و آنها را با تغییر 
کاربری به پروژه های ویژه تبدیل کند؛ پروژه هایی که با کار مشارکتی با بخش خصوصی 

تکمیل و به درآمد پایدار تبدیل شوند.

تهدیدها و فرصت های 
استقرار صنایع در شهر

تا چند روز دیگر زیرگذر فتح - باغستان افتتاح می شود 
که تأثیر فراوانی بر ترافیک منطقه و حتی ترافیک میدان 
آزادی دارد. مسافران شهر های پرجمعیت جنوب غرب استان تهران که می خواهند در 
ساعات اوج ترافیک وارد پایتخت شوند باید مسافت زیادی تا رسیدن به دوربرگردان ها 
حرکت کنند، اما این زیرگذر و در فاز دوم روگذری که در همین محل ساخته می شود 
این مسافت اضافی را حذف می کند و جریان ترافیک به مسیر های جایگزین هدایت 

می شود.
در بررســی مشــکلات منطقه21 باید توجه کرد که به دلیل اختصاص 70درصد 
مساحت این منطقه به واحد های صنعتی، شرایط ویژه ای به وجود آمده است؛ مثلا 
در زمینه وزن آسفالت مصرف شــده در میان مناطق برتر تهران هستیم و از ابتدای 
سال تا الان حدود 74هزار تن آسفالت ریزی انجام شده است. همچنین 13خیابان را 
با اعتباری بالغ بر 75میلیارد تومان احداث و تعریض کرده ایم. با وجود اینکه دهه ها از 
آسفالت شدن خیابان های پایتخت می گذرد، در این منطقه هنوز خیابان های خاکی 
در بخش صنعتی داریم که تلاش می کنیم با کمک صنایع آنها را آسفالت کنیم؛ مثلا 
معابر اطراف واحد های تولیدی را با همکاری صنایع بسازیم یا پارک هایی درون بافت 
صنعتی بسازند و نگهداری کنند. روش کار این است که صاحبان صنایع در برخی 
از این خیابان ها زیرســازی، نصب جدول و پیاده روســازی را انجام می دهند و بعد 
شهرداری آسفالت ریزی می کند. در نواحی صنعتی، کامیون ها و تریلی ها با بار های 
سنگین تردد می کنند که به سطح آسفالت آسیب می زند و برای همین هم تلاش 
داریم از بتن غلتکی یا آر سی سی برای روکش این خیابان ها استفاده کنیم تا طول 

عمر آسفالت خیابان ها را افزایش دهیم.
نوع ترافیک منطقه21 نیز با دیگر مناطق متفاوت اســت. این منطقــه بنا به آمار 
سال1395 تعداد 186هزار نفر جمعیت داشــت که امروزه احتمالا تعداد ساکنان 
آن از 250هزار نفر هم بیشــتر شده است و با حســاب تعداد کارکنان صنایع که از 
نقاط دیگر استان به اینجا می آیند تا 400هزار نفر افزایش پیدا می کند؛ جمعیتی که 
صبح ها وارد منطقه می شوند و ترافیک محور های اصلی را تحت تأثیر قرار می دهند. 
شهرداری منطقه تلاش کرده است که خطوط حمل ونقل عمومی را به درون منطقه 
گسترش دهد. پیشنهاد کردیم خط بی آرتی تهرانپارس تا میدان آزادی به سمت غرب 
ادامه پیدا کند. با ادامه دادن خط تا تهرانسر موافقت شد، اما مطلوب این است که تا 
وردآورد ادامه یابد. از مترو هم تنها در شرق منطقه بهره مند هستیم و ساخت خط11 
هم جوابگوی نیاز شهروندان نخواهد بود. آماده هستیم زمین های موردنیاز ساخت 
ایستگاه را در اختیار مترو قرار دهیم به این شرط که ایستگاه های بیشتر در طراحی 

خطوط مترو برای منطقه21 دیده شوند.
نکته دیگر اینکه منطقه21 از نظر منابع آب با کمبود شدید روبه روست؛ تا جایی که 
می توان گفت تنها درباره نیمی از حجم آب مورد نیاز برای فضای سبز اطمینان وجود 
دارد و بقیه آن باید به سختی تامین شود. اگر شرایط به همین شکل پیش برود و هر 
سال با کاهش منابع آبی روبه رو شویم، ممکن است 10سال دیگر مجبور به انتخاب 
بین آب آشامیدنی برای ســاکنان یا آب برای فضای سبز باشیم. اکنون راهی به جز 
استفاده از پساب نداریم. باید با ساخت تصفیه خانه، ایجاد مخزن، جمع آوری آب های 
سطحی و فرستادن آنها به درون شبکه، نیاز فضای سبز را تامین کنیم. در این زمینه 
تفاهمنامه  ای با آبفا امضا کردیم تا پساب را از تصفیه خانه فیروزبهرام منتقل کنیم. 

به دنبال انتقال آب از شهرک اکباتان هم هستیم.
برخی شهرک ها منابع آبی کافی ندارند و از ما مطالبه می کنند که فضای سبز آنها را 
گسترش دهیم. قانونا شهرک ها تا زمانی که محصور هستند باید به صورت خودگردان 
اداره شوند، اما شهرداری تلاش می کند به ساکنان این شهرک ها هم خدمات ارائه 

کند؛ مثلا با استفاده از تانکر به درختان درون شهرک ها آب می رسانیم.
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به سوی حمل ونقل برقی
برقی سازی  ناوگان یکی از موضوعاتی است که مدیریت شهری در دوره جدید آن را به جد 
دنبال کرده و برای ورود موتورسیکلت ها، اتوبوس ها و تاکسی های برقی گام های اساسی 
برداشته است. خریداری هزار دستگاه اتوبوس برقی چیني، توافق با تولیدکنندگان داخلی 
برای تبدیل 1500دستگاه اتوبوس دیزلی به برقی، واردات تاکسی های برقی با همراهی 
دولت، خرید 25هزار دستگاه موتورســیکلت برقی از چین و... ازجمله اقداماتی است که 

شهرداری تهران آن را دنبال کرده است.
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سهم حوزه های  شهری از بودجه 1403شهرداری تهران
لایحه بودجه سال 1403شــهرداری تهران در دی ماه برای بررسی و تصویب به 
شورای اسلامی شهر ارائه شد و شورای شهر کلیات این لایحه را با رقم 150همت 
به تصویــب رســاند. در حال حاضر بررســی جزئیــات این لایحه در کمیســیون 
تلفیق شورای شهر در جریان است و براساس آخرین اطلاعات، سهم هر یک از 

حوزه های شهری از بودجه سال آینده به این شرح تعیین شده است.
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